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Az ú jonnan átadot t t anká l lomás 
S c f r m M t A n d r e a f e l v é t e l e 

Magyarország a hideg téli 
napokon 55 millió köbméter 
földgázt fogyaszt. Ebből 25 
millió köbméter a hazai te r -
melés, 15 millió köbméter 
távvezetékeken importból é r -
kezik és 15 millió köbméter t 
a m á s évszakokban földala t -
ti t á ro lókban összegyűjtöt t 
földgázból táplá lnak a veze-
tekekbe. A hazai termelés-
ből 14,6 millió köbméter t az 
NKFV szegedi üzeme hoz a 
felszínre. Ekkora mennyiség-
r e van feldolgozókapaci tá-
suk. Többet te rmelhetnének, 
de az előkészítés nem lenne 
megoldható nagyobb meny-
nyiségnél, így víz és gazo-
lin kerü lhe tne a távvezeté-
kekbe és ez a hidegben du-
gulást okozna. 

Az e lmúl t hetek mínusz 
5 és plusz 5 fok közötti hő-
mérsékleténél 42-43 mill ió 
köbméter volt a hazai fo-
gyasztás. A szegedi üzem-
ből a városba és környéké-
re, va lamint Hódmezővásár-
helyre és Orosházára 1,7-1,9 
millió köbméter t küldtek. 

— Hogyan sikerült a fel-
készülés az előttünk álló tél-
re? — érdeklődtünk Jurato-
vics Aladártól, a szegedi 
üzem igazgatójától. 

— Erre az év re nyolc ú j 
gázkút üzembe helyezését 
terveztük. Hat elkészült, ket-
tőnél nagyon közel vagyunk 
a befejezéshez. Elvégeztük a 
fo lyamatos üzemeléshez 
szükséges t m k - m u n k á k a t . 

— Az olajmező öregszik, a 
berendezések elhasználód-
nak. Az utóbbi években 
mennyivel növekedett a 
költségek nagyságrendje? 

— Évről évre 5-8 száza-
lékkal több munká t és anya-
got kell fe lhasználnunk ah-
hoz, hogy igazán felkészül-
hessünk a télre. 

Az idén földgázból 200 
mill ió köbméterre l keveseb-
bet te rmelnek Algyön, mint 
a tervezett . Az ok : a Szov-
je tunióból több földgáz é r -
kezik, így a hazai készletek 
kímélhetők. 

Magyarország évente 8-8,5 
millió tonna nyersola ja t 
használ fel. Ebból 2 milliót 
i t thon, és ebből 1 millió 430 
ezer tonnát a szegedi üzem-
ben te rmelnek ki. Míg a 
földgázból az idei te l jesí t -
mény a tervezett a la t t ma-
rad, addig Algyó környéké-
ről nyersolajból 17 ezer ton-
n a többlet vá rha tó A plusz-

mennyiséget az O K G T kéri 
az üzemtől, mivel az ország 
többi telepei e lmarad tak az 
előirányzott mennyiségtől. 

Megépült az SZT 10-es 
tankál lomás. Er re 12 kútból 
szál l í t ják az ola ja t . Az idén 
összesen 25 ü j o la j te rmelő 
ku ta t kötöttek be az üzem 
területén, és 17 vízvissza-
nyomó kút is dolgozni kez-
dett . Az utóbbiak segítségé-
vel naponta 26-27 ezer köb-
méter vizet tudnak vissza-
sa j to ln i a mélyrétegekbe. 
Ennek több min t felét az 
ola j ja l együt t k i termel t víz-
ből nyer ik . és ehhez még 
termálvizet kevernek. 

A földgázárbevétel kiesé-
sét a Mineral impexszel ko-
operálva exportszál l í tások-
ból igyekeznek pótolni. 1987-
ben 80 ezer tonna volt a ki -
vitel gáztermékekből , ez az 
idén várha tóan 110 ezer ton-
nára emelkedik. A bevétel a 
20 millió dollárt közelíti. 
Míg a kivitel mennyisége 50 
százalékkal nő, addig csak 
mintegy 25 százalékkal s i -
kerül többet kasszírozni a 
tavalyinál . 

— Feloldható-e ez az el-
lentmondás? 

— Ha időben a j á n l j u k fel 
a hazai többlet terméket , ak-

kor igen. A p ropán-bu tán 
gáz iránti kereslet a vezeté-
kes gáz térhódí tása miat t 
idehaza gyorsan csökkent, a 
felesleget gyorsan kellett el-
adni . Ha fél évvel előbb tu-
dunk szerződni, akkor jobb 
á r a t é rhe t tünk volna el. 

Keménynek mutatkozik az 
idei tél, gyorsan jött a hi-
deg, s m á r itt a hó. Termé-
szetes talán, hogy Jura tovics 
Aladárral az esetleges vész-
helyzetekről is szót vál tot-
tunk. Az Ipari Minisztér ium-
nak most is van energiakor-
látozási terve. Ez ha t lép-
csőből áll. Csak a legvégső 
esetben kerülhet sor a la-
kossági fogyasztás korláto-
zására. 

Az algyői üzem már 1989-
re is tervez. Az o la j te rmelés 
35-40 ezer tonnás csökkené-
sével számolnak a működő 
mezőkön. Egyre jobban vi-
zesedik a mező, most már 
az össztermelés 78 százaléka 
víz. Az eredményesebb fel-
színre hozatalhoz növelni 
kell a vízvisszanyomó kutak 
számát. Földgázból az ener-
giaellátási koncepció 200 mil-
lió köbméterre l kevesebbet 
vá r az algyői mezőtől. 

B . I. 

Ülést tart 
az MSZMP KB 

November 21-én, hétfőn 
ülést t a r to t t az MSZMP Po-
litikai Bizottsága. A tes tü-
let á t t ek in te t te a KB mai 
ülése elé kerülő előterjesz-
téseket. 

A KB a Politikai Bizott-
ság javas la tára megv i t a t j a 
az időszerű nemzetközi és 
külpoli t ikai kérdésekről 
szóló tájékoztatót , a Köz-
ponti Bizottság és a Politi-
kai Bizottság munkarend-
jére, munkamódszerére , a 
KB munkabizot t sága inak és 
appará tusának fe ladatköré-
re, az országos és helyi nép-
szavazásról .szóló törvény 
elveire, a tagdíjf izetés egyes 
kérdéseinek módosítására, 
a Központi Bizottság 1989. 
évi munkatervére , valamint 
személyi kérdésre vonatko-
zó előterjesztésekél . (MTI) 

A SZOT megtárgyalta 

Védjék az érdekeket! 
Hétfőn ülést ta r to t t a 

Szakszervezetek Országos 
Tanácsa. A testület megtá r -
gyalta a tagsági viták a lap ján 
a szakszervezetek decemberi 
országos ér tekezle tére össze-
állított dokumentum- te rve -
zeteket. Ezek m a g u k b a n fog-
lalják a szakszervezeti moz-
galom megúj í tására , va la-
min t az érdekvédelmi , é r -
dekképviseleti tevékenység 
fő i rányaira tett javasla to-
kat. A ha rmad ik dokumen-
tum javaslatot ta r ta lmaz a 
mozgalom ú j a l apokmányá-
nak alapelveire . 

Kósáné Kovács Magda, a 
SZOT t i tkára mondot t szóbe-
li kiegészítést. Majd a vitá-
ban felszólalók többsége 

igényelte, hogy a dokumen-
tum-tervezetekben ha tá ro-
zottan fogla l janak ál lás t 
o lyan ké rdésekben , m i n t az 
adórendszer , a bé r re form, a 
szociálpolitika, az infláció. 

Ezt követően Nagy Sán-
dor, a SZOT fő t i tkára ar ró l 
tá jékoztat ta a testületet, 
hogy várha tóan november 
28-án lesz a ko rmány és a 
SZOT képviselőinek ú j a b b 
megbeszélése, ahol vissza-
térnek az előző tanácskozá-
sukon nyi tva marad t ké rdé -
sekre. 

A testület végezetül sze-
mélyi kérdésekben döntött . 
Felmente t te SZOT-tagsága 
alól 45 t ag j á t é s kooptált 27 
ú j tagot. (MTI) 

Taián a „szalámi" 

Túlórák bruttó nélkül 
Az a lábbiakban nem a Pickről k ívánunk értekezni, 

hanem azt a szalámipoli t ikát f i r t a t juk , ami jócskán s ú j t j a 
a szegedi, a megyei pedagógusokat. Hónapokon á t például 
nem brut tósí tot ták a tú lórákat , béremelés négy éve nem 
volt, évtizedeken- á t f igyelmen kívül hagyták a rétegérdé-
keket, ezek u tán csoda, ha épp a pedagógustársadulom a r -
t ikulá l ja legjobban a követeléseit? Fabula Andrásné. a 
Pedagógusok Szakszervezete Csongrád Megyei Bizottságá-
nak t i tká rakén t sz in te naponta éli á t a fent i konfl ik-
tusokat. 

— Nem gondolt arra, 
hogy elmenekül a süllyedő 
hajóról? (Köztudomású, 
hegy sokan jelenleg annak 
tekintik o. mozgalmat, az 
apparátust) 

— Amíg a tagság bizal-
mát élvezem, nekem köte-
lességem mindent megtenni 
a „bajóér t" . 

— Eredménynek tekinti, 
hogy a megye 16 millió fo-
rintot kapott a túlórák brut-
tósítására? 

— Ahhoz képest, hogy ed-
dig a tanácsok s a j á t kasz-
szájukból előlegezték a hi-
ányzó összegeket, a 1 0 "Mi-
liő mégiscsak eredmeny. 

Szegedi bölcsészhallgatók találkozója 
a művelődési miniszterrel 

A szegedi bölcsészhallga-
tók képviselőit fogadta hét-
főn Czibere Tibor művelő-
dési miniszter . Eszmecserét 
folytat tak a f ia ta loknak a 
felsőoktatás helyzetéről 
megfogalmazot t állásfogla-
lásáról. 

A szegedi hallgatók szep-
tember 28-án sz t rá jkba lép-
tek a felsőoktatás á l ta lános 
és helyi problémáinak meg-
oldatlansága miat t , é s akkor 
k ia lakí to t t á l lásfoglalásukat 
elküldték a minisz tér ium-
nak. A főhatóság • egy hó-
nap múlva születet t vá la-
szával n e m elégedtek meg, 
annak több pontját elutasí-
tották. Ezért hívta meg ke-
rekasztal-beszélgetésre hét -
főn a művelődési miniszter 
a hallgatók képviselőit és az 
egyetem több vezetőjét. A 
kul turál is ko rmányza t to-
vábbra is el ismeri , hogy a 

felsőoktatás fej lesztéséről 
sok szó esett, é s kevés é r -
demi változás történt , fő-
ként az anyagi feltételek 
javí tásában. E téren a mi -
nisztér ium kéri a közös cse-
lekvést, sőt együt tműködést 
kezdeményezett . A javas la t 
szer int a most formálódó 
felsőoktatási tanácsban, 
vagy hasonló felsőoktatási 
érdekvédelmi szövetségben 
a minisztér ium is részt kí-
ván venni. Ami a tansza-
badságot, illetve a felsőok-
tatási in tézmények au tonó-
m i á j á t illeti, a minisz tér ium 
ál láspont ja szer in t tör tén-
tek és tör ténnek komoly lé-
pések, bár el ismerték, hogy 
erről a kelleténél kisebb 
volt a hallgatók tá jékozta tá-
sa. Mind a ké t fél megálla-
podott abban, hogy ezekben 
a fontos kérdésekben nem a 
levélváltások, hanem újabb 

eszmecserék sorozata szük-
séges, A szegedi hallgatók 
már a most csütörtökön, az 
összegyetemi demonst rác ió 
idején rendezendő fórumok-
ra meghívták a minisztéri-
um képviselőit egy eszme-
cserére, a főhatóság munka -
társai viszont azt javasol-
ták, hogy csak a hétvégén 
Kecskeméten tartandó felsó. 
oktatási ifjúsági parlament 
széles körű vitáját követően 
üljenek ismét össze. E ja-
vaslatot a szegedi hallgatók 
elfogadták. 

A minisz tér iumban tar to t t 
eszmecserén egyetér tet tek 
abban is, hogy a Miniszter-
tanács cselekvési p rogram-
ja a felsőoktatás féjlesztésé-
r e csak minimál i s program 
lehet, még nagyobb és ha-
tározot tabb lepéseket kell e 
téren tenni (MTI) 

Megyénkben a túlóraát lag 
brut tósi tva 78 forint. Talán 
ez az oka annak , hogy té r -
ségünkből nem csatlakoztak 
tömegesen a dombóvár iak 
felhívásához 

— Nem félnek attól, hogy 
a tanácsok az előlegezett 
pénzeket most a „vanból" 
— a 16 millióból — vissza-
veszik? 

— Ügy gondolom, résen 
kell lennünk. Ha nem fi-
gyelünk rá, esetleg vissza-
vándorol a tanácsi kasszák-
ba. 

— Ha jól sejtem, önök 
nem elégednek mea a túl-
óradijak bruttósításával.. 

— A pedagógustársadalom 
egyre elégedetlenebb a me-
gyénkben is. Sokan t i l tako-
zó levelekkel, beadványok-
kal fordulnak hozzánk. A 
sándorfa lv i nevelőtestület a 
fizetési jegyzékét k ü l d t e el 
a miniszterelnöknek. Az idei 
pedagógusnapon — az adó-
zás mia t t — a pedagógusok 
jutalmazták meg az államot. 
Az az összeg. ami t most 
végre megkaptunk. csupán 
a kötelezően előirt tú lmun-
ka alulf izetet ten jogos bére. 
Ez a köztudatba Dedaaógus-
béremelésként kerül t be. 
noha erről szó sincs. Nem 
lehet csodálkozni azon 
hogv meevénkben egvre nő 
a képesítés nélküliek szá-
ma noha az intézmények 
ont.iák a f r iss dioiomásokat , 
a lehetetlenné- váló ér te lmi-
séeí lét más te rü le t re so-
dor ja a tehetségesebbeket. 

— ön tagja a A'daoópu-
sok Szakszervezete közvonti 
vezetőségének.. Felvetéseit 
hc'gyan fogadják ott? 

— A felső állami szervek 
válaszai meglehetősen bü-
rokrat ikusak. a vezetőság 
velünk egyetért. Mondják , a 
követeléseink jogosak, d e . . . 
Nyugtalaní tó áz ilyesmit 
hallani. 

— Itt a megyében kimon-
dattatott: a jelenlegi forrná. 
jóban nincs szükség SZOT 

ra, szmt-re. Hogyan képzelik 
a jövöt? 

— A kormány sza lámipo-
l i t ikájával nem é r tünk 
egyet. Óriási felzúdulást 
okozott például a műszaki 
ér te lmiség 10 százalékos 
béremelése. Miféle részre-
ha j l á s ez? Azt sem tud juk 
elképzelni, hogy a jövő évi 
állami költségvetés figyel-
men kívüL hagy ja a pedagó-
gusköveteléseket. Mi a re-
tegérdekeket szeretnénk lei. 
fu t ta tni . Ennek a lap ján a la-
kulna át a központi veze-
tőségünk is. 

— Jelenti ez azt. hogy a 
jövőben nem lesznek „tisz-
teletből" választott közpon-
ti vezetőségi tagok? 

— A mi szervezetünkben 
is -kísértenek még a sztálini 
modell sajátosságai . Mielőbb 
szabadulni kellene ezektől! 
Véleményem szerint a köz-
ponti vezetőségben csak 
olyanoknak lehet helye, 
ak ike t a tagság választolt. 
I ldomos volna, ha lenno 
megyei képviselete is az 
óvónőknek, az á l ta lános is-
kolákban taní tóknak, a kö-
zépiskolai t aná roknak és az 
adminiszt ra t ív . technikai 
dolgozóknak. Természetesen 
igény szer in t más rétegek 
is szóba kerülhetnének. 

— Érzésem szerint a leg-
szervezödöbbek c, pedagógu-
sok. 

— így van. Bizonyíték er-
r e a dombóvár iak fe lhívá-
sa. De Budapesten alakuló-
ban van a pedagógusok füg-
getlen szakszervezete is. A 
gyógypedagógusok ugyan-
csak u SZOT-on kívül kép-
zelik el a jövőjüket . Nem-
rég megalakul t a Felsőokta 
tási Dolgozók Szakszerveze-
te. 

— ön, mint c.z állami 
szakszervezet képviselőbe, 
hogyan fogadja, iteli meg 
ezeket a szerveződéseket? 

— Szimpát iáva l nézem a 
változásokat. Mi va lamenv-
Tiyien pedagógusok Vagyunk, 
és kinek-kinek megvan az 
o k a a r ra . hogy keresse a 
megoldást. És természetesen 
a ioga is! A közös cél az. 
változzon a sorsunk! Mind 
több tisztségviselő mond le. 
produkálni nem lehet, a 
felfelé mutogatással már 
nem éri be senki. Lehet, 
hogy süllyed a hajó. de 
nem a menekülés a megol-
dás Bodzsár Erzsébet 


